P.O. Box: 91678, Riyadh 11643, Saudi Arabia.
Mobile: +966 50 4209321, Office: +966 1 4670836, Home: +966 11 2100211
E-mail: mrukban@hotmail.com
Personal Profile..
Date of birth: Safer, 1393- April, 1973.
Place of birth: Riyadh, KSA. 

Nationality: Saudi.
Marital status: Married.
Sex: Male.
Qualification..
· High School, 1989. Al-Olia Secondary School, Grad: Excellent.
· MBBS, 1997. College of Medicine, King Saud University (KSU), Grade: V. Good 
· Passed Canadian Evaluation Examination; 2000. Medical Council of Canada.    
· Diploma Program in Primary Health Care (Diploma (PHC), 2001. College of Medicine, King Saud University. 
· Arab Board in Family Medicine (ABFM); 2002.

· Saudi Board in Family Medicine (SBFM); 2002. 

Employment History..          

· Vice Rector For Academic Affairs, Majmaah University, 24/2/2013- now.

· Dean, College of Medicine, Majmaah University, 13/7/2010-now.

· Vice Dean For Academic Affairs, College of Medicine, Imam University, 29/12/2008-19/2/2010.

· Vice Dean For Academic Affairs, Faculty of Medicine, King Fahad Medical City, 31/12/2007-10/10/2008.
· Head, Quality Assurance and Accreditation Center, Faculty of Medicine, King Fahad Medical City, Ministry of Health, 14/8/ 2007- 1/9/ 2008.

· Head, Family Medicine Unit, Department of Family and Community Medicine, College of Medicine- King Saud University, 20/1/2007-30/9/2007.

· Educational Consultant, Faculty of Medicine, King Fahad Medical City, Ministry of Health, 12/3/2005- 1/8/2007.

· Consultant of Family Medicine, King Khalid University Hospital, 25/10/2005.

· Professor, Department of Family and Community Medicine, College of Medicine- King Saud University, 11/3/2013.

· Associate Professor, Department of Family and Community Medicine, College of Medicine- King Saud University, 9/6/2007-10/3/2013.
· Assistant Professor, Department of Family and Community Medicine, College of Medicine, King Saud University, 15/6/2003.

· Demonstrator, Department of Family and Community Medicine, College of Medicine- King Saud University, 6/2/1999.

· Pediatric Resident, Sulimaniah Children Hospital, 30/3/1998.
Specialty..

Family Medicine.
Languages..

Arabic and English: Fluent reading, writing, listening and speaking.

Current job title..
Vice Rector For Academic Affairs.. Professor and Consultant of Family Medicine. College of Medicine, Majmaah University
Awards..
· The Resident of the year (2001) in the Medical College, KSU.

· The best oral presentation.  International Conference in Medical Education, ICME2010. Abu Dhabi, UAE, 4-7/12/2010.

Licenses..
· Saudi Commission for health specialties registration No. 05-R-M-41950

· License to practice Medicine in Rwanda, at 2/8/2007.

· License to practice Medicine in Uganda, at 16/6/2011.

· Family Medicine Trainer.

Professional development..
 Principles of Epidemiology and Biostatistics Course,  King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 22/1/2000-4/3/2000. (Attendance)
 3rd Family Medicine Essentials Workshop,  King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 17-20/3/2002. (Attendance)
Computing Skills Workshop, King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 19/1/2003. (Organizer)
Skills of Instructional Methods Workshop, King Saud University, Faculty of Medicine,  Riyadh 9/3/2003. (Organizer)
The Medical Ethics in Islam, How Different? Symposium, King Faisal Specialist Hospital & Research Center, Riyadh 10-12/3/2003. (Attendance)
Assessment Methods Workshop, King Saud University, Faculty of Medicine,  Riyadh 20/4/2003.  (Attendance)
 4th Family Medicine Essentials Workshop,  King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 4-7/5/2003. (Organizer)
 Uses of Computer in Medical Education Workshop, King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 11/5/2003. (Organizer)
Basic Live Support Course, Saudi Heart Association, Riyadh 20/5/2003.  (Attendance)
The power Point Course,  King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 7/6/2003. (Organizer)
Searching Literature Using Internet Course, King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 10/6/2003. (Organizer)
Preparatory Course for Saudi Council Admission Exam, Saudi Center For Health Training, Riyadh 3-4/9/2003.(Lecturer)
 Skills of Instructional Methods Workshop, King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 5/10/2003. (Organizer & Lecturer)
Clinical Skills Assessment Workshop, Saudi Council for Health Specialties, Riyadh 20-21/10/2003 (Attendance)
 Internal Medicine Update Symposium, King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 16-17/3/2004 (Attendance).
The First Scientific Conference on the March of Medical Education in Saudi Arabia, King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 23-24/3/2004 (Attendance).
Improving The Standards Of The Clinical Training Workshop, Saudi Council for Health Specialties, Riyadh 6/4/2004 (Attendance).
The Management of Cardiovascular Risks in Diabetics Symposium/ Workshop, King Abdulaziz Medical City, Riyadh 15/4/2004 (Attendance).

Psychotherapy For Common Psychiatric Illnesses Workshop, Security Forces Hospital, Riyadh 29/4/2004 (Attendance).
Improving The Standards of The Clinical Training Workshop, Saudi Council for Health Specialties, Dammam 2/6/2004, Abha, Gizan and Al-Qaseem 29/12/2004 (Facilitator & Speaker).
3rd International Symposium on Update in Clinical & Community Nutrition, Riyadh Armed Forces Hospital, Riyadh 3-5/10/2004 (Speaker)
4th GCC Medical Education Conference, Faculty of Medicine and Health Sciences, UAE University, Al-Ain; United Arab Emirates 28-30/11/2004 (Attendance).
“Dyspepsia” Workshop, Ministry of Health, Training and Continuous Medical Education Center, Riyadh 1/12/2004 (Speaker).
“Care of Terminal Patients” Workshop, Ministry of Health, Training and Continuous Medical Education Center, Riyadh 4/12/2004 (Speaker).
“Psychiatric Problems Among Elderly” Workshop, Ministry of Health, Training and Continuous Medical Education Center, Riyadh 14/12/2004 (Speaker).
Postgraduate Assessment Workshop, Saudi Council for Health Specialties, Riyadh 27-28/2/2005 (Attendance)
2nd KSU Medical Education Workshop, King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 1-3/3/2005. (Organizer)
New Approaches on The Management of Diabetes Mellitus, Ministry of Health, Riyadh 12-13/4/2005. (Attendance)
5th  Family Medicine Essentials Workshop, King Saud University, Faculty of Medicine,  Riyadh 24-27/4/2005. (Attendance)
Clinician-Patient Communication Workshop, Ministry of Health, King Fahad Medical City, Riyadh 25/4/2005. (Attendance)
The Fourth Symposium: Standards and Procedures for Quality Assurance and Accreditation. National Commission For Academic Accreditation and Assessment, King Faisal Hall, Riyadh 1-2/5/2005. (Attendance)
Globalization and Adolescence Health Challenges, King Abdulaziz Medical City, Riyadh 26/5/2005. (Attendance)
How to Teach Evidence Based Clinical Practice Workshop, McMaster University Medical Center, Hamilton, Canada- 5-10/6/2005.  (Attendance)
“Communication Skills” Workshop, Saudi Council for Health Specialties, Riyadh 18-21/12/2005 (Speaker)
How to write proper MCQ questions? Workshop, King Saud University, Faculty of Medicine,  Riyadh 26/12/2005 (Organizer & Facilitator)
Clinical Skills Assessment Workshop, King Saud University, Faculty of Medicine,  Riyadh 1/2/2006 (Organizer & Facilitator)
Problem-Based Learning: The Innovative Method Of Medical Education, Ministry of Health, King Fahad Medical City, Riyadh 7-8/2/2006. (Attendance)
“Institutional Quality Assurance”  workshop, National Commission For Academic Accreditation and Assessment, Riyadh 25-26/3/2006. (Attendance)
Third King Saud University Workshop on Medical Education, King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 28-30/3/2006 (Speaker)
5th Family Medicine Refresher Course, North West Armed Forces Administration, Tabouk 6-10/5/2006. (Speaker)
6th Evidence Based Clinical Practice Workshop, King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 14-17/5/2006 (Speaker)
1st Medical Education Workshop, Taibah University, Faculty of Medicine, Madinah 18-19/6/2006 (Speaker)
2nd Medical Education Workshop, Taibah University, Faculty of Medicine, Madinah 29-30/8/2006 (Speaker)
“Association of Medical Education in Europe (AMEE) 2006 Conference”, Association of Medical Education in Europe, Genoa, Italy, 14-18/9/2006 (Speaker)
Simulation in Medical Training and Education Symposium, Ministry of Health, King Fahad Medical City, Riyadh 19/11/2006.
 “Update in Primary Health Care- Part 1” course, Ministry of Health, Training and Continuous Medical Education Center, Riyadh 22/11/2006 (Speaker).
"9th Diabetes Mellitus Condensed" Course, National Diabetes Center, Saudi Society of Family and Community Medicine. Riyadh 25-30/11/2006 (Speaker).
Prevention and Management of Coronary Heart Disease and it's risk factors in PHC setting; Comprehensive course-first Course, Saudi Society of Family and Community Medicine, Al-Wazarat Health Center, Riyadh 16-21/12/2006 (Organizer & Speaker).
Clinical Skills Assessment Workshop, King Saud University, Faculty of Medicine, Medical Education Center, Riyadh 15/1/2007 (Organizer & Facilitator)
Medical Instruction Workshop, King Saud University, Faculty of Medicine, Medical Education Center, Riyadh 21/1/2007 (Organizer & Speaker)
“Gastroenterology disorders” Course- Part 2, Ministry of Health, Training and Continuous Medical Education Center, Riyadh 20/1/2007 (Speaker).
Problem-Based Learning: The Innovative Method Of Medical Education, Ministry of Health, King Fahad Medical City, Riyadh 23-24/1/2007. (Organizer)
“Irritable bowel syndrome” Course, Ministry of Health, Training and Continuous Medical Education Center, Riyadh 6/2/2007 (Speaker).
“Common Health Problems Among Adolescents” Course, Ministry of Health, Training and Continuous Medical Education Center, Riyadh 10/2/2007 (Speaker).
First National Conference for Quality in Higher Education, National Commission For Academic Accreditation and Assessment, Riyadh 4-6/3/2007. (Attendance)
Fourth Internal Medicine Update Symposium, King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 6-8/3/2007 (Speaker).
"10th Diabetes Mellitus Condensed" Course, National Diabetes Center, Saudi Society of Family and Community Medicine. Riyadh 10-15/3/2007 (Speaker).
Fourth King Saud University Workshop on Medical Education, King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 13-15/3/2007 (Speaker)
“Presentation Skills” Course, Ministry of Health, Training and Continuous Medical Education Center, Riyadh 21/3/2007 (Speaker).
“International Medical Education Conference 2007 (IMEC 2007)” , International Medical University, Kuala Lumpur, Malaysia 20-21/4/2007 (Speaker).
“Applying Qualitative Research Methodology to Medical Education” Workshop. International Medical University, Kuala Lumpur, Malaysia 19/4/2007 (Attendance).
“Outcome-based Curriculum” Workshop. International Medical University, Kuala Lumpur, Malaysia 19/4/2007 (Attendance).
“Teaching and Assessing Doctor-Patient Communication” Workshop. International Medical University, Kuala Lumpur, Malaysia 19/4/2007 (Attendance).
"11th Diabetes Mellitus Condensed" Course. National Diabetes Center, Saudi Society of Family and Community Medicine. Riyadh 26-31/5/2007 (Speaker).
“ 1st Taif Forum for Enhancement of Medical Education” . Taif University, Taif, 27-29/5/2007 (Attendance).
 “The 6th GCC Primary Health Care Conference & The 7th Scientific Meeting of The Saudi Society of Family and Community Medicine ” . Ministry of Health & SSFCM, Riyadh, 4-6/6/2007 (Speaker).
“Introduction to Clinical Researches” Course. Ministry of Health, Training and Continuous Medical Education Center, Riyadh 10/6/2007 (Speaker).
“Advanced Topics in Problem-Based Learning” Course. University of Maastricht, School of Health Professions Education, Maastricht, Netherlands 11-22/6/2007 (Attendance).
“4th congress of Asian Medical Education Association". Chulalongkorn University, Faculty of Medicine, Bangkok, Thailand 23-26/10/2007 (Speaker).
6th GCC Medical Education Conference. Faculty of Medicine, King Abdulaziz University, Jeddah 6-7/11/2007 (Speaker). 

“Prevention & Management of Heart Disease & its Risk Factors in Family Medicine Settings” Course. Postgraduate Training Center, King Abdulaziz Medical City- NGHA, Marriott Hotel, Riyadh 26-29/11/2007 (Speaker).
"3rd Annual workshop on Problem-Based Learning". Ministry of Health, King Fahad Medical City, Riyadh 7-8/1/2008. (Organizer and Speaker)
"2nd Annual workshop on Research Methodology". Ministry of Health, King Fahad Medical City, Riyadh 2-3/3/2008. (Attendance)
"How to construct MCQ?" Workshop. Faculty of Medicine, King Abdulaziz University, Jeddah 17/2/2008 (Speaker). 

Internal Medicine Update 2008 Symposium. King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 4-6/3/2008 (Speaker).
The First International Forum of Patients Affairs. King Fahad Medical City, Patient affairs, Riyadh 24-26/3/2008 (Speaker).
Diabetic Mellitus Course. Shaqra Provincial Hospital, Ministry of Health, Shaqra 27/3/2008 (Speaker).
The First Clinical Teaching Workshop. King Fahad Medical City, Faculty of Medicine, Riyadh 2-3/5/2009 (Speaker).
Quality Assurance in Medical Education Symposium. Saudi Society of Family and Community Medicine, Jeddah 5-6/5/2009 (Attendance ).
Quality Assurance Course. University of Wollongong, Dubai 5-7/7/2009 (Attendance).
13th Family Medicine Scientific Conference. Family Medicine Specialist Association of Malaysia, Langkawi 6-9/8/2009 (Attendance).
The Third International Conference on Medical Education . Friendship Hall, Khartoum 31/10-3/11/2009 (Speaker).
"Getting the best of students- Effective student support system" Workshop. Soba University Hospital, Sudan  30/10/2009 (Attendance).
Training of Family Medicine Trainers Course - Medical Ethics Module. Ministry of Health, Riyadh 20-24/3/2010. (Speaker)
EBM in Management of Obesity Symposium. Ministry of Health, Shaqra Provincial Hospital, Shaqra 4/3/2010. (Speaker)
Internal Medicine Update 2010 Conference.  King Saud University, Faculty of Medicine, Riyadh 9-11/3/2010 (Speaker).
5th Problem Based Learning Course and Workshop. Ministry of Health, King Fahad Medical City, Riyadh 29-30/3/2010. (Speaker)
Saudi International Medical Education Conference (SIMEC2010). Faculty of Medicine, Jazan University, Jazan 6-8/4/2010 (Organizer and Moderator).
"Communication Skills" Course. North West Armed Forces Hospital, Tabuk 21-22/4/2010 (Speaker).
"1st Diabetes Mellitus Condensed Course for Dietitians. National Diabetes Center, Saudi Society of Family and Community Medicine. Riyadh 24/4-3/5/2010 (Speaker).
Strategic Workshop for Health Colleges. King Saud University, Program of Teaching, Learning and Assessment in Health Colleges, Riyadh 1-2/5/2010 (Attendance).
The Second Clinical Teaching Workshop. King Fahad Medical City, Faculty of Medicine, Riyadh 4-5/5/2010 (Speaker).
Training of the Trainers Course. Ministry of Health, Riyadh 8-19/5/2010 (Speaker).
"17th Diabetes Mellitus Condensed" Course. National Diabetes Center, Saudi Society of Family and Community Medicine. Riyadh 29/5-3/6/2010 (Speaker).
The 5th International Congress of the International Society for the History of Islamic Medicine. Istanbul University, Turkey,  Istanbul 25-28/10/2010 (Attendance).
Simulation in Medical Education Meeting. Hacettepe University, Turkey, Ankara 31/10-2/11/2010 (Attendance).
International Conference in Medical Education, ICME2010. Abu Dhabi, UAE, 4-7/12/2010 (Speaker/ The best oral presentation).
Problem-based learning: what do we know about its effects on learning Workshop. Abu Dhabi, UAE, 6/12/2010 (Attendance).
"19th Diabetes Mellitus Condensed" Course. National Diabetes Center, Saudi Society of Family and Community Medicine. Riyadh 25-30/12/2010 (Speaker).
Medical Professions as A Teacher Workshop. King Khalid Hospital, Majmaah 22/5/2011 (Speaker).
Operational Plan in Academic Setting Course. Zidny for training and development, Malaysia 8-17/7/2011 (Attendance).
Senior Management Project Management  Course. Majmaah University, Majmaah 11/10/2011 (Attendance).
The 57th Annual St. Paul's Hospital Continuing Medical Education Conference for Primary Physicians. Vancouver Convention Center, Vancouver, Canada 15-18/11/2011 (Attendance).
Recruiting, Developing and Retaining a Faculty for The Twenty First Century" Workshop. Academic Leadership Center, Ministry of Higher Education, Majmaah, 15-16/10/2011 (Attendance).
"2nd  Diabetes Mellitus Condensed Course for Dietitians" . National Diabetes Center, Saudi Society of Family and Community Medicine. Riyadh 18/4-2/5/2010 (Speaker).
Program and Course Learning Outcomes Based on NQF for Medical , Science, Eng, and Humanities" Workshop. National Commission for Academic Accreditation and Assessment, Riyadh, 12-13/11/2011 (Attendance).
"22nd  Diabetes Mellitus Condensed Course for physician" . National Diabetes Center, Saudi Society of Family and Community Medicine. Riyadh 19-24/11/2010 (Speaker).
Faculty Evaluation and Peer Review" Workshop. National Commission for Academic Accreditation and Assessment, Jeddah, 11-12/12/2011 (Attendance).
The 1st Majmaah Symposium on Medical Education. College of Medicine, Majmaah University, Majmaah 12-13/3/2012 (Speaker).
Assessment: The Subject Matter Expert Workshop. Saudi Commission for Health Specialties, Riyadh 14-15/3/2012 (Attendance).
The Saudi International Medical Education Conference, SIMEC2012. King Faisal Conference Hall, Riyadh 24-26/4/2012 (Attendance).
Project Management for Functional Managers Seminar. Hotel Monaco Alexandria, Washington DC 25-27/6/2012 (Attendance).
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Professional Memberships..
· Faculty Development Program. Medical Education Center, College of Medicine - King Saud University, 20/1/2003- 13/8/2007.

· Students Academic Orientation (Mentors) Committee. Third year Advisor, Academic Affairs, College of Medicine - King Saud University, 20/8/2003-9/9/2005.

· Head, Students Academic Orientation (Mentors) Committee. Academic Affairs, College of Medicine - King Saud University, 10/9/2005- 13/8/2007.
· Examination Supervising Committee. College of Medicine - King Saud University, Years (2003, 2004 & 2005).
· Students’ Evaluation and Admission Committee. College of Medicine - King Saud University, Years (2003, 2004, 2005 & 2006).
· Health Education Committee. College of Medicine - King Saud University, 1/2006- 13/8/2007.
· Academic Counselor (Part time Consultant). Faculty of Medicine - King Fahad Medical City, (February, 2005- 13/8/2007.).
· Peer Reviewer. 

· Saudi Medical Journal; Since 2003 until now (Editorial Board Member " Jan, 2006- December, 2010" Advisory Board Member since Jan, 2011 till now).

· British Journal of Sports Medicine; since May, 2007 till now.

· Annals of Saudi Medicine; since April, 2008 till now.

· Journal of Family and Community Medicine; Editorial Board Member, since 2008 until now.

· Sultan Qaboos University Medical Journal; since December, 2010 till now.
· Family Medicine Program Admission Committee. Saudi Council for Health Specialties, Year: 2005, 2006.
· Strategic Plan Committee. College of Medicine - King Saud University, 3/2007- 13/8/2007.
· Family Medicine Board Trainer. Family Medicine Board, Saudi Commission for Health Specialties, 14/3/2007- present
· Member of Family Medicine Board Examination Committee.. Family Medicine Board, Saudi Commission for Health Specialties, 5/2007- 5/2010.
· Member of Family Medicine Board Training Committee.. Family Medicine Board, Saudi Commission for Health Specialties, 10/2010- present.
· Member of Administrative Board. Saudi Society of Family and Community Medicine, 6/2007- present
Saudi Society for Medical Education, Riyadh Branch,  4/2008.

· Member of Scientific Council.. Imam University, from Jan, 2009 to Feb, 2010.
· Member of Scientific Council.. Majmaah University, since December, 2010 till now.

السيرة الشخصية:
· المولد..      من مواليد مدينة الرياض في عام 1393هـ
· التخصص..  طب الأسرة.
· مكان العمل..   كلية الطب، جامعة المجمعة.

· العنوان البريدي..    ص.ب 91678 الرياض 11643 - المملكة العربية السعودية.

· الهاتف..        المنزل:  0112100211
                            العمل : 064042255
                           الجوال: 0504209321
· البريد الإلكتروني.. mrukban@hotmail.com       

السيرة العلمية:
· تخرج من كلية الطب – جامعة الملك سعود في عام 1417هـ.

· عين طبيب أطفال مقيم- مستشفى الأطفال بالسليمانية في عام 1418هـ.

· عين معيداً في قسم طب العائلة والمجتمع بكلية الطب، جامعة الملك سعود في عام 1419هـ.
· اجتاز الاختبار الكندي لتقييم الأطباء في عام 2000م.

· حاصل على زمالة جامعة الملك سعود في الرعاية الصحية الأولية في عام 1422هـ.

· حاصل على الزمالة السعودية في طب الأسرة في عام 1423هـ.

· حاصل على الزمالة العربية في طب الأسرة في عام 1423هـ.
· عين أستاذ مساعد في قسم طب الأسرة والمجتمع، جامعة الملك سعود في عام 1424هـ.
· عين أستاذ مشارك في قسم طب العائلة والمجتمع بكلية الطب، جامعة الملك سعود في عام 1428هـ.
· عين أستاذ في قسم طب العائلة والمجتمع بكلية الطب، جامعة الملك سعود في عام 1434هـ.
· مستشار عميد كلية الطب للشئون الأكاديمية بكلية الطب -مدينة الملك فهد الطبية- وزارة الصحة منذ صفر/1426هـ وحتى شعبان/1428هـ.

· رئيس وحدة طب الأسرة.. قسم طب العائلة والمجتمع- كلية الطب/ جامعة الملك سعود- منذ محرم/1428هـ وحتى شعبان /1428هـ.

· رئيس موكز توكيد الجودة.. كلية الطب- مدينة الملك فهد الطبية- وزارة الصحة- منذ رجب/1428هـ وحتى نهاية 1429هـ.

· وكيل كلية الطب للشؤون الأكاديمية.. كلية الطب- مدينة الملك فهد الطبية- وزارة الصحة- منذ ذو الحجة/1428هـ وحتى نهاية 1429هـ.

· وكيل كلية الطب للشؤون الأكاديمية.. كلية الطب- جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية- منذ محرم/1430هـ وحتى ربيع أول/ 1431هـ.

· عميد كلية الطب .. كلية الطب- جامعة المجمعة- منذ شعبان/1431هـ وحتى الأن.
· وكيل الجامعة للشؤون التعليمية- جامعة المجمعة – منذ ربيع الأول/1434هـ وحتى الأن.
الخبرات العملية:

· عضو لجنة برامج تطوير مهارات أعضاء هيئة التدريس..  كلية الطب، جامعة الملك سعود منذ محرم 1424هـ وحتى شعبان 1426هـ.

· عضو لجنة الامتحانات.. كلية الطب، جامعة الملك سعود منذ العام الدراسي 1423/1424هـ ولمدة ثلاث سنوات.

· عضو لجنة القبول للكليات الصحية.. جامعة الملك سعود منذ العام الدراسي 1424/1425هــ وحتى 1429هـ.
· عضو لجنة الإرشاد الأكاديمي: "المرشد الأكاديمي للسنة الدراسية الثالثة".. كلية الطب، جامعة الملك سعود منذ العام 1424 ولمدة سنتين
· رئيس لجنة الإرشاد الأكاديمي.. كلية الطب، جامعة الملك سعود للعام الراسي 1426هـ-1427هـ.

· عضو لجنة القبول لبرنامج الدراسات العليا في تخصص طب الأسرة.. الهيئة السعودية للتخصصات الصحية- 2005م.

· عضو في اللجان الفرعية للجنة التقويم والاعتماد الأكاديمي.. الهيئة الوطنية للتقويم والاعتماد الأكاديمي- 1427هـ.

· عضو الجمعية السعودية لطب الأسرة والمجتمع.. مكتب الرياض، منذ عام- 1426هـ وعضو مجلس الإدارة منذ عام 1428هـ.
· عضو الجمعية السعودية للتعليم الطبي..  مكتب الرياض، منذ عام- 1429هـ.

· عضو في اللجنة الإشرافية لحملة مكافحة الأمراض المنقولة جنسياً..  وزارة التربية والتعليم- الصحة المدرسية بمنطقة الرياض-منذ10/1426هـ وحتى 5/1427هـ.

· عضو في اللجنة العلمية لتطوير المنهج التدريبي لبرامج الأطباء العموميين..  وزارة الصحة- الإدارة العامة للتدريب والابتعاث- منذ 1/1427هـ.

· عضو فريق العمل المكلف بوضع الخطة الاستراتيجية للتعليم الصحي للمملكة العربية السعودية حتى عام 1450هـ.  وزارة التعليم العالي- جامعة الملك فهد للبترول والمعادن (مركز آفاق)- 1427هـ.

· عضو لجنة التخطيط الاستراتيجي لكلية الطب.. كلية الطب/ جامعة الملك سعود- منذ 2/1428هـ وحتى 1/1429هـ.

· عضو لجنة الإمتحانات لتخصص طب الأسرة.. الهيئة السعودية للتخصصات الصحية- منذ 1/1428هـ وحتى 1/1431هـ.

· عضو اللجنة المركزية للتدريب لتخصص طب الأسرة.. الهيئة السعودية للتخصصات الصحية- منذ 1/1430هـ.

· مدرب معتمد للزمالة السعودية لطب الأسرة.. الهيئة السعودية للتخصصات الصحية- منذ 4/1428هـ.

· عضو هيئة التحرير للمجلة الطبية السعودية منذ 1426هـ.
· عضو هيئة التحرير لمجلة طب الأسرة والمجتمع منذ 1429هـ.

· محكم معتمد في المجلة البريطانية للطب الرياضي منذ عام 1428هـ.
· عضو المجلس العلمي..  جامعة الأمام محمد بن سعود الإسلامية، منذ صفر 1430هـ وحتى ربيع الأول 1431هـ.

· عضو المجلس العلمي..  جامعة المجمعة، منذ محرم 1432هـ وحتى الأن.

· محكم للتصفيات النهائية وتصفية المناطق التعليمية.. الأولمبياد الوطني للإبداع العلمي ( إبداع) لعام 1432-1433هـ ، وزارة التربية والتعليم ومؤسسة الملك عبد العزيز ورجاله للموهبة والإبداع.
· عضو فريق التقويم الذاتي المؤسسي ورئيس فريق معيار التعليم والتعلم.. جامعة المجمعة، منذ محرم 1433هـ وحتى ذي القعدة 1433هـ.
· مثل جامعة المجمعة في حفل التخرج ويوم المهنة لخريجي برنامج خادم الحرمين الشريفين في عام 2012 في الولايات المتحدة وفي عام 2013 في كندا.

· شارك وحضر العديد من المؤتمرات والندوات والدورات العلمية وحلقات العمل.
· نشر له عدة مقالات وأبحاث في صحف ومجلات محكمة باللغتين العربية والإنجليزية.
· له مشاركات إعلامية متنوعة في مجالات الصحة العامة في عدد من الصحف والقنوات الفضائية والإذاعة.
الأبحاث العلمية العربية:

· الركبان، م. ع. السلوكيات الغذائية والعوامل المؤثرة فيها لدى المراهقين في الرياض. المجلة العربية للغذاء والتغذية 2004؛ 5(11): 56-70.
· الركبان، م. ع. مهارات موظفي العلاقات العامة في القطاع الصحي. دورة "تنمية مهارات موظفي العلاقات العامة في القطاع الصحي"؛ 6-9/7/1425هـ .
· الركبان، م. ع. العاملون الصحيون الحكوميون والعمل في القطاع الخاص. ندوة أخلاقيات العاملين في المجال الصحي؛ 3 -4/11/1425هـ.

· الركبان، م. ع. النشاط البدني وعلاقته بالسمنة عند طلاب المدارس السعوديين. المجلة العربية للغذاء والتغذية 2005؛ 6(13): 153-167.
· الركبان، م. ع. ماذا تعني معاملة الفريق الطبي الحسنة للمرضى؟.. دراسة ميدانية. ندوة  " المعاملة الحسنة مع المرضى "؛ 5-6/3/1427هـ.
· الركبان، م. ع. مهارات المعاملة الحسنة. ندوة "الخلق الكريم واللباس اللائق قرينا المعاملة الحسنة "؛ 18-19/4/1427هـ. 
· با جابر، ع.س.، الفارس، إ.ع.، الركبان، م.ع.، القحطاني، ح.، دفع الله، ع. مؤشر السكري لبعض أصناف التمور وتأثير تركيبها الكيميائي عليه. المجلة العربية للغذاء والتغذية 2006؛ 7(15): 6-13.
· كتاب (البدانة: الداء والدواء). مدينة الملك عبد العزيز للعلوم والتقنية؛ 1430هـ.
· الركبان، م. ع. تقييم المرضى لاهتمام الفريق الطبي بالجوانب الفقهية والأخلاقية. مؤتمر الفقه الإسلامي الثاني: قضايا طبية معاصرة؛ 25-27/4/1431هـ.

مجالات الاهتمام:

1. التعليم الطبي.

2. السلوك الصحي والنفسي للطفل والمراهق (الشباب).

3. الصحة المدرسية.
4. الأخلاقيات الطبية.
5. القضايا الطبية الشرعية.
6. برامج البناء الذاتي (التخطيط، مهارات التواصل، ...)
الأنشطة العلمية العربية:

· ندوة: الرقية الشرعية والطب النفسي ، تقارب لا تنافر.. لجنة أطباء الحرمين- الدمام 8-9/2/1422هـ.(حضور وتنظيم)
·  دورة الإعداد الدعوي للعاملين في المجال الصحي.. لجنة أطباء الحرمين- الرياض 24-25/6/1422هـ.(حضور وتنظيم).
·  مؤتمر أطباء الحرمين الثالث، الطب والدعوة قرينان.. لجنة أطباء الحرمين- الرياض 18-19/7/1423هـ. (حضور وتنظيم).
·  الدورة الشرعية الأولى للأطباء بمدينة الرياض.. جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية- الرياض2-6/3/1424هـ (حضور).
· حلقة نقاش " من يملك الجينات..؟"  مدينة الملك عبد العزيز للعلوم والتقنية- الرياض؛ 5/8/1424هـ (حضور)
· دورة تنمية مهارات موظفي العلاقات العامة في القطاع الصحي.. المركز الوطني للتدريب الصحي/ دار الرشيد للإعلام - الرياض 6-9/7/1425هـ (مدرب).
· حلقة نقاش " الفحص الوراثي ودلالاته.. نواحي أخلاقية " مدينة الملك عبد العزيز للعلوم والتقنية- الرياض 15/8/1425هـ (حضور).
· المؤتمر العربي الثاني للتغذية.. المركز العربي للتغذية- المنامة (مملكة البحرين) 7-9/12/2004 (متحدث).
· ندوة أخلاقيات العاملين في المجال الصحي.. الشئون الصحية بمنطقة الرياض-الرياض3-4/11/1425هـ. (حضور وتنظيم).
· الدورة العلمية الأولى " شرح رسالة طهارة المريض وصلاته".. الشئون الصحية بمنطقة الرياض-الرياض13-15/4/1426هـ. (حضور وتنظيم).
· دورة " كيف تكون مؤثراً ".. الرياض18/4/1426هـ. (حضور وتنظيم).
· دورة "الإدارة الفعالة للاجتماعات".. جامعة الملك سعود -الرياض19/10/1426هـ. (حضور).
· المؤتمر العربي الثاني للسمنة والنشاط البدني.. المركز العربي للتغذية- المنامة (مملكة البحرين) 13-15/12/2005 (متحدث).
· حلقة عمل " أخلاقيات مهنة الطب ".. الهيئة السعودية للتخصصات الصحية- الرياض 29/2/1427هـ. (حضور وتنظيم).
· ندوة  " المعاملة الحسنة مع المرضى ".. الشئون الصحية بمنطقة الرياض- الرياض 5-6/3/1427هـ. (متحدث وتنظيم).
· ندوة "الخلق الكريم واللباس اللائق قرينا المعاملة الحسنة ".. الشئون الصحية بمنطقة حائل- حائل 18-19/4/1427هـ. (متحدث).
· حلقة نقاش "الأبحاث السريرية.. نواح أخلاقية"  مدينة الملك عبد العزيز للعلوم والتقنية- الرياض؛ 23/10/1427هـ (حضور)
· ندوة " الوظيفة أمانة" .. مستشفى اليمامة- الرياض؛ 6/11/1427هـ (متحدث)
· دورة " فن التعامل مع المراهقين" .. مركز النورين- الرياض؛ أقيمت عدة مرات (مدرب)
· دورة " مهارات الإلقاء" .. إدارة التدريب والابتعاث، وزارة الصحة- الرياض؛ 1/3/1428هـ (مدرب)
· مؤتمر "العلاج بالقران بين الدين والطب" .. مؤسسة التنمية الأسرية- أبوظبي (الإمارت العربية المتحدة)؛ 22-24/3/1428هـ (متحدث)
· ندوة "العمل الصحي بين الشرع والطب.. أفاق وآمال" .. إدارة التوعية الدينية بصحة عسير- أبها؛ 5-6/5/1428هـ (حضور)
· دورة " وضع الخطة الاستراتيجية "  .. مدينة الملك فهد الطبية- الرياض؛ 9-11/7/1428هـ (حضور)
· " المؤتمر الدولي الأول للطب النبوي التطبيقي" .. مستشفى أبها الخاص- أبها؛ 19-21/2/1429هـ (متحدث)
· دورة " التخطيط الإستراتيجي في المؤسسات الأكاديمية" .. معهد البحوث والخدمات الاستشارية- جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية- الرياض؛ 21-23/5/1430هـ (حضور)
· " الملتقى الفقهي للممارس الطبي" .. مستشفى اليمامة- الرياض؛ 17-18/5/1430هـ (متحدث)
· دورة " إدارة البرامج التدريبية" .. وزارة الصحة- الرياض؛ 25-29/7/1430هـ (مدرب)
· دورة " فن التعامل مع الطلاب" .. الجمعية الخيرية لتحفيظ القران بالمنطقة الشرقية- الدمام؛ 17/11/1430هـ (مدرب)
· دورة " فن التعامل مع المراهقين في الحلقات القرآنية".. الجمعية الخيرية لتحفيظ القران بمحافظة حفر الباطن- حفر الباطن؛ 27/1/1431هـ (مدرب)
· دورة " فن التعامل مع المراهقين" .. الجمعية الخيرية لتحفيظ القران بالدرعية- الدرعية؛ 5/4/1431هـ (مدرب)
· مؤتمر الفقه الإسلامي الثاني " قضايا طبية معاصرة" .. جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية- الرياض؛ 25-27/4/1431هـ (متحدث ومنظم)
· دورة " التخطيط الاستراتيجي" .. معهد الإدارة العامة- الرياض؛ 25-27/5/1431هـ (حضور)
· " المؤتمر الدولي الثاني للطب النبوي التطبيقي" .. مستشفى أبها الخاص- أبها؛ 18-20/6/1431هـ (متحدث)
· " المؤتمر العلمي الثاني لطلاب وطالبات التعليم العالي بالمملكة العربية السعودية" .. وزارة التعليم العالي- جدة؛ 23-26/4/1432هـ (محكم)
· دورة " فهم نفسيات الطلاب" .. الجمعية الخيرية لتحفيظ القران بمركز الدائري الغربي- الرياض؛ 14/5/1432هـ (مدرب)
· "الملتقى السنوي الأول لتوظيف السعوديين الحاصلين على الدكتوراه" .. جامعة المجمعة- المجمعة؛ 11/11/1432هـ (رئيس جلسة)
· دورة"الأطباء الممارسين في برنامج الطب المنزلي" .. وزارة الصحة، برنامج الطب المنزلي- الرياض؛ 3-7/11/1432هـ (متحدث)
· دورة " قضايا صحية تهم الشباب" .. ملتقى سعداء الشبابي- المجمعة؛ 4/4/1433هـ (مدرب)
· دورة "المبادئ الأساسية لبرنامج الطب المنزلي للأطباء" .. وزارة الصحة، برنامج الطب المنزلي- الرياض؛ 21-25/10/1433هـ (متحدث)
· حلقة النقاش " التعامل الشرعي والطبي مع المحتضر" ..  الشؤون الصحة بمنطقة الرياض- الرياض؛ 3/1/1434هـ (متحدث)
· دورة " إجراءات وتقرير الدراسة الذاتية للاعتماد المؤسسي" .. الهيئة الوطنية للتقويم والاعتماد ألأكاديمي - جدة؛ 12-13/2/1434هـ (حضور)
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